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Posa rumb a una millor tarifa 
i guanya el viatge de la teva vida.

NOVES TARIFES DE MÒBIL

Passa't a una de les noves tarifes i entra en 
el sorteig de tres vals de 3.000 € per viatjar 
a on vulguis.

https://www.andorratelecom.ad/telefonia-mobil/contracte/?utm_source=el_periodic_gif&utm_medium=banner&utm_campaign=noves_tarifes_mobil
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El laude arbitral que resol el con-
flicte entre Coopalsa, concessio-
nària de diverses línies de trans-
port públic del Principat, i el 
comitè d’empresa ha establert 
l’obligació de la companyia de re-
organitzar els horaris laborals en 
un termini de quinze dies. Aques-
ta resolució ha reconegut dues 
de les set demandes presentades 
pels treballadors, que inclouen 
la implementació d’horaris in-
tensius de 40 hores setmanals re-

La resolució obliga a la companyia a implementar horaris intensius de 40 hores setmanals en cinc dies
el periòdic

La taula d’arbitratge dona la raó als conductors de Coopalsa en dues de les seves demandes.

alex montero / paris mameghani
esCaLDes-engorDany

partides en cinc dies de treball i 
no veure així ampliat el seu hora-
ri fins a les 13.00 hores. Una reso-
lució celebrada dins del comitè 
d’efectius: «Hem arribat a una bo-
na entesa amb la companyia que 
continuarem tractant aquests 
dies fora de la taula d’arbitrat-
ges. Estem tots molt satisfets que 
se’ns hagi escoltat i creiem que 
això ens permetrà oferir el millor 
servei possible», ha concretat el 
portaveu, Marcelo Orieta.

Una decisió que, contrària-
ment, no ha satisfet d’igual for-
ma a la mateixa empresa, que 
veu que no procedir amb els can-
vis que s’estaven implementant 
«genera una situació complexa 
per a la planificació del servei», 
tal com ha assegurat el gerent de 
la firma, Gabriel Dallerés. «La si-
tuació no és complexa com diu, 
més aviat el contrari, podrem tor-
nar a garantir un bon servei com 
el que fèiem abans», ha sostingut 
sobre això el representant del co-
mitè, qui agrega que amb els ho-
raris partits que estaven duent a 
terme fins ara «moltes vegades 
complicaven la coordinació en 
arribar-se ajuntar fins a tres auto-
busos de la mateixa línia».

Finalment, i veient dues de les 
set demandes aprovades pel cos 
d’arbitratge, Orieta ha estipulat 
que les reunions que es duran 
a terme a part amb Coopalsa  i 
Dallerés la setmana vinent po-
drien anar per bon port per in-
tentar «rectificar altres aspectes 
pendents» que els faran millorar 
en el seu dia a dia. .

Els xòfers de Coopalsa recuperen 
la seva graella horària convencional

dECisió fErma dE la taula d’arbitratgE

Debat intern entre treballadors i empresa
tema del dia

la companyia es mostra en desacord i afirma que els canvis 
requerits podrien complicar l’organització del servei

33 en l’altre costat de la balança, 
Coopalsa no s’ha mostrat igual 
de satisfeta que els treballadors 
per la decisió presa per la taula 
d’arbitratge. segons Dallerés, 
l’empresa considera que el laude 
no s’ajusta a dret i lamenta que 
la decisió sigui «contrària als 
interessos de l’organització i de 
la mobilitat pública al Principat». 
Tot i que quatre de les demandes 
han quedat fora de l’arbitratge i 

la cinquena haurà de ser resolta 
als tr ibunals jur isdiccionals, 
Dallerés subratlla que «el resultat 
genera una situació complexa 
per a la planificació del servei». 
«Hem respectat el procediment 
en tot moment, però lamentem 
profundament que aspectes 
fonamentals  no hagin es tat 
considerats per garantir una 
resolució justa i equitativa del 
conflicte», ha afegit el gerent.

marcelo orieta

gabriel dallerés

«estem molt satisfets que 
se’ns hagi escoltat i creiem 
que això ens permetrà oferir 
el millor servei possible»

«Lamentem que aspectes 
fonalmentals no hagin estat 
considerats per garantir una 
resolució justa i equitativa»

PorTaveu DeL ComiTé D’emPresa

gerenT De CooPaLsa
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La resolució de la dispu-
ta entre els conductors de 
Coopalsa i l’empresa re-
presenta un avenç parci-
al, però planteja interro-
gants sobre l’estat del ser-
vei de transport públic al 
país. Tot i que la taula d’ar-
bitratge ha donat la raó als 

Un pas endavant amb ombres 
al servei de transport públic

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
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treballadors en dues de les 
set demandes, aquesta vic-
tòria limitada no pot consi-
derar-se un èxit rotund per 
al col·lectiu. La restauració 
dels horaris convencio-
nals era una reivindicació 
fonamental, però queden 
altres aspectes clau sense 

la necessitat d’un model 
de gestió més transparent 
i equilibrat, en què els in-
teressos dels treballadors, 
l’empresa i els usuaris con-
vergeixin de manera efec-
tiva. El debat, lluny de tan-
car-se, apunta a reptes es-
tructurals més profunds.

tenible oferir condicions 
laborals dignes i un ser-
vei de qualitat simultània-
ment? La conciliació entre 
ambdós objectius hauria 
de ser una prioritat en un 
país que aspira a una mo-
bilitat moderna i sosteni-
ble. El cas posa de manifest 

resoldre. Coopalsa, per la 
seva banda, ha destacat el 
seu compromís amb el ser-
vei, tot advertint que el re-
torn als horaris anteriors 
podria tenir impactes en 
l’eficiència del transport. 
Aquesta afirmació genera 
dubtes: és realment insos-
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Segons el diccionari, la jo-
ventut és aquell període 
de la vida entre la infante-
sa i l’edat madura. Un pe-
ríode on la majoria dels 
nois i noies es formen en 
allò que volen dedicar-se 
professionalment en un 
futur pròxim, fins que ar-
riba el dia d’incorporar-
se al mercat laboral. Fa 
uns quants anys, la ma-
joria de joves que estudi-
aven a la universitat sabi-
en que en acabar la car-
rera podrien trobar feina 
força ràpid, i començar 
a dotar-se d’una expe-
riència molt necessària 
per evolucionar en la se-
va professió. Les oportu-
nitats laborals per aquest 
col·lectiu, però, han min-
vat els darrers temps. I la 
manca d’una feina esta-
ble o d’estalvis suficients, 
unit a altres problemàti-
ques com la no adequa-
ció dels salaris a les feines 

Joves amb o sense oportunitats?
LA TRIBUNA

Andorra pot ser un lloc d’oportunitats per a sectors 
com el tecnològic, el digital o el de la innovació

mireiA

rOs

que desenvolupen i l’ele-
vat cost de l’habitatge, ha 
fet que el moment d’in-
dependitzar-se es retar-
di, la qual cosa no només 
afecta les seves expectati-
ves laborals, sinó també 
a la seva autoestima i mo-
tivació.

Aquesta situació no és 
exclusiva d’Andorra, se-
gurament. Però en un 
país petit com el nostre, 
les oportunitats laborals 
per a joves qualificats són 
més limitades. Per això 
molts acaben marxant a 
altres països, quan se’ls 

presenten ofertes de tre-
ball amb possibilitat de 
progressar més. És aquí 
on correm el risc de no 
recuperar aquesta gene-
ració de joves formats i 
amb capacitats d’empre-
nedoria i creativitat per 
contribuir en el creixe-

ment econòmic del pa-
ís. Una bona fórmula se-
ria crear un programa 
de recuperació de talent, 
per tal de facilitar la po-
sada en marxa de projec-
tes empresarials promo-
guts per joves, que en un 
moment determinat pot-
ser es van veure obligats 
a marxar, però a qui els 
agradaria tornar.

Andorra pot ser un 
lloc d’oportunitats per 
a sectors com el tecnolò-
gic, el digital, el de la re-
cerca o el de la innova-
ció. I la generació actual 
de joves preparats i amb 
capacitat d’adaptació a 
les noves tecnologies té 
el potencial per fer-ho. 
Només cal la implicació 
tant de les institucions 
públiques com del sec-
tor empresarial. I inicia-
tives com, per exemple, 
beques per a formació en 
sectors emergents, ajuts 
a l’emprenedoria o in-
centius fiscals per a les 
empreses que incorporin 
persones. .

Afiliada de concòrdia

pexels

en un país com Andorra, les oportunitats per a joves qualificats són més limitades
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El president de l’Associació de 
Propietaris de Béns Immobles 
(APBI), Jordi Marticella, ha com-
paregut aquest dimecres per as-
senyalar que la pressió migratò-
ria és un dels factors principals 
que expliquen l’increment dels 
preus del lloguer. Marticella ha 
afirmat que l’oferta immobilià-
ria no ha crescut al ritme de la de-
manda, la qual cosa provoca que 
els preus es mantinguin alts. «Si 
la demanda continua i l’oferta 
no augmenta, pugen els preus. 
És una qüestió matemàtica: dos i 
dos són quatre», ha declarat.

El president ha advertit que les 
mesures impulsades pel Govern 
per posar habitatges al mercat, 
com els pisos destinats a persones 
amb dificultats econòmiques, no 
tindran un efecte significatiu en 
l’oferta general. Segons ha expli-
cat, aquests pisos estan dirigits 
a col·lectius molt concrets, i no 
cobreixen les necessitats d’altres 
segments de la població, com les 
parelles que es separen, els jo-
ves que s’estableixen al país o els 
immigrants que arriben recent-
ment a Andorra. «Tot el que no 
encaixi en les previsions del Go-
vern continuarà trobant preus 
alts», ha assegurat.

Sobre la possibilitat de fomen-
tar habitatges de compra, Mar-
ticella ha explicat que cal tenir 

El president de l’APBI 
assenyala també la 
pressió migratòria

marticella critica la manca de 
planificació en la crisi de l’habitatge

Consell General

El president de l’Associació de Propietaris de Béns Immobles, Jordi Marticella. 

ElEna HErnándEz Molina
AnDorrA lA VEllA

afirmat. A més, ha defensat que 
el problema principal no són els 
inquilins que ja tenen pis, sinó 
aquells que en busquen un actu-
alment. «Molts dels nostres inqui-
lins estan pagant preus per sota 
del que fixa el Govern, el proble-
ma són els que estan buscant pis».

Marticella ha advertit que el 
mercat de lloguer «es troba en 
una situació límit», ja que «l’ofer-
ta del pis en lloguer no arriba a 
aguantar dies o hores». Segons 
ell, les dificultats en el mercat 
immobiliari han tingut un im-
pacte directe a la ciutadania i ha 
qualificat la situació «d’inaccep-
table». En aquest sentit, ha des-
tacat que «el problema de l’habi-

tatge és un efecte de moltes deci-
sions errònies» i ha criticat que 
«les polítiques han estat insufici-
ents, i algunes han empitjorat la 
situació». Pel que fa al control mi-
gratori, ha alertat que l’augment 
de població sense una planifica-
ció adequada afecta el mercat de 
l’habitatge, tot defensat la neces-
sitat de millorar les eines de con-
trol i d’anàlisi de dades. Qüesti-
onat pel futur del mercat de llo-
guers, Marticella ha descartat 
que el 2027 suposi una gran cri-
si al sector: «Al 2027 no hi haurà 
un cataclisme. Que pugui haver-
hi situacions puntuals que vagin 
en aquesta línia, pot ser, però no 
serà generalitzat». .

Jordi MarticElla

«Si volem ser com Singapur, 
hem de construir més i tenir 
més gent. Tot passa per 
definir quin país volem»

PrESIDEnT DE l’APBI

en compte les particularitats del 
mercat andorrà. «Aquí tenim no-
més tres bancs, i si busques una 
hipoteca només tens tres opci-
ons. Les garanties són clares, pe-
rò els índexs no poden ser uni-
formes, i els preus millor deixar-
los al criteri del propietari», ha 
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En el torn del president de l’As-
sociació de Pagesos i Ramaders 
d’Andorra (APRA), Xavier Coma, 
aquest ha exposat les propos-
tes del sector agrícola i rama-
der. Coma ha subratllat la im-
portància de mantenir l’actual 
règim de classificació dels ter-
renys per garantir que aquests 
continuïn sent urbanitzables, 
alhora que es promouen les ac-
tivitats agrícoles.

«Demanem que es mantingui 

l’APrA proposa dividir les explotacions agràries en funció de l’orografia del territori

Coma defensa la classificació actual 
del sòl per protegir l’agricultura

Consell General

El president de l’APrA, Xavier Coma, en la compareixença de la Comissió d’Estudi per un Creixement Urbanístic Sostenible. 

E.H.M
AnDorrA lA VEllA

l’actual classificació del sòl; és 
a dir, que els terrenys agrícoles 
tinguin una condició d’urba-
nitzables», ha afirmat Coma du-
rant la seva intervenció. Aques-
ta proposta, segons el president 
de l’associació, té com a objec-
tiu evitar una pèrdua patrimo-
nial significativa per als propi-
etaris de terres. «Volem que si 
el pagès un dia decideix canvi-
ar d’activitat del terreny, ho pu-
gui fer, perquè sinó suposa una 
pèrdua patrimonial en l’actua-
litat; és a dir, un perjudici molt 
important», ha afegit.

teixa manera que hi ha els abo-
cadors nacionals, nosaltres pu-
guem dividir les nostres ex-
plotacions segons com ens ho 
permeti l’orografia».

En l’àmbit de la diversificació 
econòmica, Coma ha advocat 
perquè es reconeguin les cases ru-
rals com a part del sector d’agro-
turisme, sempre vinculades a les 
explotacions agràries. «El que de-
manem és que dintre dels usos 
agrícoles es contemplin les cases 
rurals com a categoria d’agrotu-
risme, evidentment vinculades 
a l’explotació agrària com a com-
plement i atractiu, perquè no tot-
hom vol un hotel de 5 estrelles», 
ha puntualitzat. A més, han re-
clamat millores en diversos àm-
bits per reforçar la viabilitat i la 
modernització del sector. Entre 
les propostes destacades es troba 
la necessitat de millorar les fin-
ques i els accessos ja existents, ai-
xí com garantir una compatibi-
litat de l’ús agrícola amb altres 
usos. També han subratllat la im-
portància de modernitzar i ade-
quar les instal·lacions agrícoles 
i ramaderes per adaptar-les a les 
necessitats actuals del sector. .

Entre les demandes expressa-
des, Coma també ha sol·licitat 
més flexibilitat per adaptar els 
usos dels terrenys a les seves 
característiques específiques. 
«Nosaltres el que demanem és 
que ens permetin fer canvis en 
alguns terrenys per les seves di-
mensions, pels seus pendents», 
ha explicat. Així mateix, ha pro-
posat la possibilitat de dividir 
les explotacions agràries en 
funció de l’orografia del territo-
ri, comparant-ho amb altres in-
fraestructures existents «l’únic 
que demanem és que, de la ma-

XaviEr coMa

«Volem que si el pagès 
un dia decideix canviar 
d’activitat del terreny, ho 
pugui fer sense problema»

PrESIDEnT DE l’APrA
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Una jornada solemne i de molts 
reconeixements i mèrits per a un 
dels cossos especials «moltes vega-
des poc vist i desconegut per la so-
cietat, però que desenvolupa una 
tasca fonamental per la ciutada-
nia», segons ha pronunciat el cap 
de Govern, Xavier Espot, aquesta 
tarda durant el seu discurs d’ho-
nor per a la Diada del Cos de Du-
ana celebrat avui, 22 de gener. El 
mateix mandatari s’ha fet càrrec 
de repartir nombroses plaques 
commemoratives a les trajectòri-
es dels agents de la unitat esmen-
tada, com també als seus mem-
bres jubilats.

Acte honorífic que enguany 
s’ha  recuperat i que pretén «con-
tinuar celebrant-se de cara als prò-
xims anys per no descuidar una la-
bor transcendental com és la llui-
ta contra el contraban», com ha 
recordat Espot. Al marge d’això i 
d’anunciar que aviat es revisaran 

el periòdic / p.m.

També ha recordat la 
revisió de les graelles 
salarials pel cos duaner 

Espot reinvindica la necessitat de 
tenir una Agència Tributària única 

El Tribunal Superior rebaixa la pena de la 
‘cambrera de la coca’ a quatre anys i mig

diAdA dEl coS dE duAnA

rEducció dE lA condEmnA

paris mameghaNi
anDorra la vella

el periòdic
escalDes - engorDany

les graelles salarials dels cossos es-
pecials per ameritar-les, el man-
datari ha dedicat un espai del seu 
parlament per incidir en la neces-
sitat de «crear i operativitzar una 
Agència Tributària única que re-
culli el pagament d’impostos per 
no haver de visitar fins a vuit ad-
ministracions diferents, aspecte 
que no té cap sentit», ha recalcat.

Sobre això, el ministre de Finan-
ces, Ramon Llados, ha traslladat 
que s’esta fent un treball amb els 
comuns i el Departament de Tri-
buts i Fronteres per un «aixeca-
ment tècnic dels processos i pro-
cediments que aquest implica, el 
qual en les setmanes vinents s’en-
llestirà», així com remarcar el nou 
Codi duaner pendent. .

El Tribunal Superior ha reduït de 
sis a quatre anys i mig de presó 
la pena imposada a la coneguda 
com a ‘cambrera de la coca’, con-
demnada inicialment el setem-
bre del 2023 per tràfic d’estupe-
faents. Aquesta decisió manté la 
multa de 40.000 euros i l’expul-

sestimats pel Tribunal Superior.
Aquest cas s’emmarca en l’ope-

ració Big Bang, una acció policial 
duta a terme al gener de 2023 al 
Pas de la Casa, que va desarticu-
lar una xarxa dedicada al tràfic 
de drogues. L’operació va culmi-
nar amb diverses detencions i la 
confiscació de 342 grams de co-
caïna, quantitats menors d’hai-
xix, marihuana i èxtasi, i més de 

sió del país per un període de 25 
anys. També s’han revisat les pe-
nes d’altres implicats en el ma-
teix cas. En concret, un d’ells ha 
vist reduïda la seva condemna de 
presó de quatre a tres anys, men-
tre que un altre ha vist reduïda 
la seva expulsió a cinc anys i re-
brà la devolució dels diners que li 
van ser confiscats. La resta de re-
cursos interposats han estat de-

l‘acte de commemoració de la Diada del cos de Duana encapçalat pel mandatari general, Xavier espot, i el ministre ramon lladós.

xavier espot

«creiem necessari reactivar 
uns salaris que porten aturats 
des del 2011. la labor de tots 
els agents s’ha d’equiparar»

cap De govern

17.600 euros en efectiu. Entre els 
detinguts es trobava la coneguda 
com a ‘cambrera de la coca’, que 
presumptament actuava com a 
intermediària en la venda de dro-
gues a clients de la zona, utilit-
zant termes en clau com ‘galli-
na’, ‘blanca’ i ‘verdes’per referir-
se a les substàncies.

Convé recordar que durant 
el procés judicial, celebrat al se-
tembre de 2023, una vintena de 
testimonis van declarar haver 
comprat cocaïna a l’acusada al 
Pas de la Casa en quantitats que 
anaven d’un fins a 20 grams. .
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El cas Grifols arriba al seu punt 
final després que el Govern, mit-
jançant el Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra (BOPA), fes 
públic un edicte que declara nul 
i sense efecte l’acord de l’1 de ju-
liol de 2021. Aquest acord es re-
feria a la cessió temporal de l’ús 
del terreny del Prat de la Farga 
d’Ordino, on estava prevista la 
construcció del laboratori de la 
farmacèutica.

Segons estipulava l’acord, la 
cessió del terreny per part de 
l’Executiu a Andorra Desenvo-
lupament i Inversió (ADI) tenia 
una durada de 25 anys. L’ADI, 
al seu torn, havia de cedir-ne 
l’ús a Grifols per al desenvolu-
pament d’un centre de recerca 
especialitzat en immunologia. 
Amb aquesta decisió, es dona 
compliment a la liquidació del 
pacte de socis anunciada el pas-
sat mes d’octubre. Aquest pacte 
contemplava la recuperació de 
la inversió inicial, que ascendia 

El POUP impossibilita 
l’ús del Prat de la Farga 
per a habitatge social 

Carpetada final a l’afer Grifols 
anul·lant la cessió temporal del terreny

Govern torna a defensar la relació amb Grifols i 
reitera el compromís amb diversificar l’economia

projeCte liquidat

el periòdic
EscalDEs - EngOrDany

el periòdic
EscalDEs - EngOrDany

a 200.000 euros aportats per An-
dorra Recerca i Innovació (AR+I), 
així com el retorn dels terrenys 
situats a Ordino.

El Govern i Grifols van comuni-
car oficialment, a finals del mes 
de juliol, la decisió de no conti-
nuar amb el projecte del centre 
de recerca en immunologia. Des 
del començament, la proposta 
del laboratori havia generat opo-
sició, especialment per part de 

les formacions polítiques d’An-
dorra Endavant i el partit Soci-
aldemòcrata, així com del con-
seller comunal d’Ordino, En-
ric Dolsa. Tanmateix, aquest 
últim ha afirmat que «mai vaig 
sol·licitar cap ús específic per al 
terreny del Prat de la Farga, si-
nó que el meu principal objec-
tiu era impedir la implantació 
de Grifols a Ordino i, si era possi-
ble, al conjunt d’Andorra».

Dolsa ha recordat que el ter-
reny, abans de ser cedit a Grifols, 
havia estat destinat a activitats 
agrícoles i ramaderes, i estava 
llogat a un propietari local. Tam-
bé ha puntualitzat que «el nou 
pla d’urbanisme comunal classi-
fica el Prat de la Farga com a sòl 
d’equipaments, fet que limita la 
possibilitat d’usar-lo per a habi-
tatge social», i ha afegit que «dins 
del patrimoni de Casa Rossell, 
propietat de l’Estat, existeixen 
altres terrenys més adequats per 
a projectes d’habitatge social».

Ae ApostA per les cAses modulArs/ 
Des d’Andorra Endavant, i da-
vant la crisi de l’habitatge actu-
al, reiteren també «l’oportunitat 
única» per estudiar la implan-
tació de cases modulars per do-
nar resposta a la població als ter-
renys del Prat de la Farga. .

sfga

El ministre portaveu, guillem casal.

L’Executiu ha deixat clara la vo-
luntat de mantenir obertes les 
portes a futures col·laboracions 
amb la multinacional. Aquestes 
han sigut les paraules del minis-
tre portaveu, Guillem Casal, qui 
ha assegurat que la dissolució de 
la societat no implica un trenca-

impedit tirar endavant la propos-
ta. Malgrat aquest contratemps, 
el ministre ha explicat que ja es 
treballa en nous projectes per al 
2025, amb un focus especial en 
l’àrea d’innovació i el desenvolu-
pament d’un parc tecnològic al 
país. «Aquest és un projecte que 
pot oferir noves oportunitats per 
diversificar l’economia i fomen-
tar la innovació a Andorra». .

ment de relacions amb Grifols, 
sinó que es continuaran explo-
rant possibles projectes conjunts 
amb l’empresa. «Tot i no haver re-
eixit aquest projecte a Ordino, el 
Govern continua tenint contac-
te i bona relació amb la família 
Grifols», ha afirmat, remarcant 
que la decisió no ha estat motiva-
da per desacords entre les parts, 
sinó per factors externs que han 

el periòdic

a finals del mes de juliol, es va comunicar la decisió de no continuar amb el projecte.

eNric dolsA

«Dins del patrimoni de casa 
rossell, existeixen altres 
terrenys més adequats per a 
projectes d’habitatge social»

cOnsEllEr DE la minOria
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La votació de la llei Òmnibus 
al Consell General s’ha ajor-
nat fins a la primera setmana 
de març, a causa de la comple-
xitat del text i amb l’objectiu 
de donar més temps als grups 

de l’oposició per presentar es-
menes. El ministre portaveu, 
Guillem Casal, ha destacat que 
l’ajornament posa de manifest 
«la mà estesa de la majoria per 
continuar consensuant el text 
amb els partits de l’oposició». 
Casal ha recordat que, malgrat 
que Demòcrates podria utilit-
zar la seva majoria numèrica al 
Consell General per aprovar la 
llei de forma unilateral, s’ha op-
tat per un procés més inclusiu, 
una decisió que, segons ell, «ho-
nora» els parlamentaris. .

La votació de la llei Òmnibus 
es posposa per «afavorir»  
el consens parlamentari

La decisió s’ha ajornat 
fins a la primera 
setmana del març

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

L’edifici de pisos amb serveis per 
a gent gran que impulsa la Fun-
dació Privada Laurus a Sant Julià 
de Lòria ha estat declarat Projecte 
d’interès nacional a proposta de 
la ministra de Presidència, Eco-
nomia, Treball i Habitatge, Con-
xita Marsol, i el ministre de Ter-
ritori i Urbanisme, Raül Ferrer. 
Així ho ha anunciat aquest dime-
cres el portaveu del Govern, Gui-
llem Casal, qui ha detallat que 
aquesta declaració ha estat neces-
sària per adequar el projecte a la 
normativa urbanística de la zona 
i a la volumetria requerida.

«En aquest cas, es declara pro-
jecte d’interès nacional perquè, 
tenint en compte el Pla d’ordena-

El Govern i el comú 
lauredià fan una 
inversió de vuit milions 

L’edifici de pisos per a gent gran de Sant 
Julià,declarat Projecte d’interès nacional

conSeLL de miniStreS

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Comú de Sant Julià de lória

El render de l’edifici de pisos per a la gent gran amb serveis que s’impulsarà a Sant Julià.

ció urbanística de la parròquia de 
Sant Julià de Lòria, s’hi pot cons-
truir gràcies a la implicació del 
Govern i del comú. Aquest projec-
te específic, que combina habitat-

ge i serveis sociosanitaris, neces-
sita una volumetria diferent de la 
prevista pel pla urbanístic vigent 
en aquesta parcel·la concreta» ha 
explicat, Casal, qui ha puntualit-

zat que aquesta figura no s’apli-
ca de manera generalitzada. Ca-
sal, a més, ha detallat que el pro-
jecte -que preveu la construcció 
de tres blocs d’habitatges situats 
a l’entrada del poble i comptarà 
amb 54 pisos de 50 m2 cadascun 
i un centre de dia– ha rebut una 
inversió de cinc milions d’euros 
per part del Govern i de tres mi-
lions per part del comú lauredià. 
A més, Casal ha explicat que, tot 
i que en aquests moments enca-
ra no es poden anunciar exacta-
ment quins seran els criteris d’ac-
cés a l’edifici, es farà servir un dels 
procediments disponibles. .

Nomenats vuit bombers 
de manera definitiva

Atorgades cinc llicències 
per a taxis adaptats

El Govern ha aprovat el nomena-
ment definitiu de vuit bombers 
de nivell C1, a través de la cober-
tura de places vacants, que han 
clos positivament el període de 
formació i de prova. En paral·lel, 
el Consell de Ministres ha donat 
llum verda al nomenament en 
període de prova de tres bombers 
de nivell C1, mitjançant la cober-
tura d’una jubilació i de dues pla-
ces de nova creació. Després d’ha-
ver superat l’etapa de formació 
de manera satisfactòria, els tres 
efectius hauran de superar la fa-
se de prova per ser nomenats defi-
nitivament.  D’altra banda, el Go-
vern també ha aprovat el nome-
nament en període de formació 
de quatre agents penitenciaris. 

El Govern ha aprovat l’adjudica-
ció de cinc noves llicències per a 
taxis ordinaris interurbans que 
estiguin adaptats per a persones 
amb discapacitat i mobilitat re-
duïda. Aquestes cinc llicències 
que s’han aprovat aquest dime-
cres permeten incrementar la 
flota de vehicles d’aquesta tipo-
logia, adaptats per afavorir una 
mobilitat universal. La volun-
tat del Govern és incrementar 
la quantitat de vehicles que si-
guin accessibles per a les perso-
nes amb mobilitat reduïda. Per 
això, és previst que les futures 
noves llicències que s’atorguin 
també hagin de tenir en comp-
te aquest aspecte per a poder-les 
atorgar.

GuILLEm CAsAL

«Aquest projecte específic 
necessita una volumetria 
diferent de la prevista pel 
POUP en aquesta parcel·la»

MiNiStRE PORtAvEU
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En la sessió del comú celebra-
da avui, s’ha aprovat provisio-
nalment la modificació del Pla 
d’Ordenació Urbanística Parro-
quial (POUP) de Canillo. Aques-
ta decisió comporta la suspen-
sió de l’atorgament de llicències 
per a parcel·lació, urbanitzaci-
ons noves, edificacions d’obra 
nova i consolidació d’estructu-
res existents en els sectors afec-
tats per la modificació del rè-
gim urbanístic.

La modificació, que entra en 
vigor des d’avui mateix, té ca-
ràcter temporal i estableix que 
els nous projectes d’edificació 
es limitaran exclusivament a ca-
ses unifamiliars i aparellades, 
tant en zones urbanes com ur-
banitzables, segons les claus del 
POUP. No obstant això, aquesta 

El Comú d’Andorra la Ve-
lla ha publicat un concurs 
nacional per adjudicar la 
concessió de l’immoble de 
l’aparcament dels Pouets, 
amb l’objectiu de condici-
onar, mantenir i millorar 
les seves instal·lacions. Se-
gons el plec de clàusules ad-
ministratives, aquest con-
curs permet propostes per 
a usos alternatius més en-
llà del d’aparcament, amb 
l’objectiu de reactivar l’ac-
tivitat del barri i la parrò-
quia. Tanmateix, queden 
excloses activitats com 
allotjaments turístics, es-
tabliments de restauració 
oberts al públic general —
excepte serveis destinats 

restricció no afecta els cascs an-
tics, les zones classificades com 
a clau 7.2 (valls) ni els projectes 
de caràcter provisional.

Segons ha declarat el cònsol 
major de la parròquia, Jordi Al-
cobé, «a Canillo, l’últim POUP va 
reduir significativament l’edifi-
cabilitat del sòl urbanitzable. 
Ara quedaria pendent analitzar 
si cal revisar el sòl urbà consoli-
dat. Aquesta anàlisi necessita el 
seu temps i, tot i que volem que 
sigui el més breu possible, ens 
exposem a l’entrada de projec-
tes significatius».

El prEssupost més alt dE la histò-

ria/ Per altra banda, el Consell 
també ha aprovat avui el pressu-
post per al 2025, que ascendeix 
a 27.616.500 euros, amb un aug-
ment significatiu de la inversió 
fins a 11.180.000 euros, quatre 
milions més que l’any passat. .

Canillo suspèn 
temporalment 
les llicències 
urbanístiques
La nova normativa restringeix les noves 
edificacions a cases unifamiliars i aparellades

modifiCaCió del poup segona vida a l’immoble

El pEriòdic
escaLDes-engorDany

els pouets no acollirà 
allotjaments turístics, 
restaurants ni comerços
La concessió tindrà 
una durada màxima 
de 50 anys i un termini 
d’execució de 30 mesos

el periòdic

Imatge actual de l’aparcament dels Pouets, a andorra la Vella.

als clients propis de l’activi-
tat— i comerç al detall.

La concessió tindrà una du-
rada màxima de 50 anys, tot i 
que els licitadors poden oferir 
reduccions com a millora en 
les seves propostes. El termini 
global es dividirà en tres fases: 
la redacció del projecte execu-
tiu (6 mesos), l’execució de les 
obres (24 mesos com a màxim) 
i el període d’explotació del 
servei adjudicat. Una vegada 
transcorregut aquest termini 
(una totalitat de 30 mesos) l’edi-
fici revertirà al Comú en con-
dicions òptimes per continuar-
ne l’explotació. El projecte serà 
finançat íntegrament pel con-
cessionari, ja que el Comú no 
aportarà finançament ni oferi-
rà avals per a crèdits o préstecs 
relacionats. Aquesta decisió es 
basa en el principi que totes les 
operacions es duen a terme so-
ta el risc i ventura del concessi-
onari: «El Comú no garanteix 
cap recaptació ni rendiment 
mínim a l’adjudicatari», indi-
quen en el plec de bases. .

el periòdic

Una imatge de la parròquia de canillo.

El pEriòdic
escaLDes-engorDany
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Els diversos grups parlamenta-
ris i el conseller no adscrit han 
presentat aquest dimecres al 
matí una proposta d’acord per 
a la creació de la Xarxa de Do-
nes Parlamentàries del Con-
sell General, amb la voluntat 
que s’aprovi en la sessió previs-
ta per al dijous 6 de març, co-
incidint amb la proximitat del 
Dia Internacional de la Dona. 
L’objectiu d’aquesta iniciati-
va és reforçar la igualtat efecti-
va entre homes i dones, situant 
aquesta qüestió com a prioritat 
no només en el debat polític, si-
nó també en l’esfera pública i 
social de tot el país.

Segons es detalla en l’exposi-
ció de motius, «els poders pú-
blics, inclòs el Consell General, 
han de liderar els esforços per 
assolir la igualtat efectiva». La 
proposta destaca que la crea-
ció d’aquesta xarxa permetrà 
donar un nou impuls en aquest 
àmbit, contribuint a la moder-
nització del país i a la seva equi-

La proposta es votarà 
el pròxim 6 de març al 
Consell General

Reforç de la igualtat a través de la 
Xarxa de Dones Parlamentàries

PRoPosta innovaDoRa i PioneRa

el periòdic
esCaLDes - enGorDany

gènere. També es busca recupe-
rar la connexió amb antigues 
parlamentàries, sovint desvin-
culades de la vida política, per 
aprofitar-ne l’experiència i co-
neixement en aquest camp.

La proposta presentada in-
clou les bases reguladores per 
al funcionament de la xarxa. 
Aquestes estableixen que en 
són membres de ple dret síndi-
ques, subsíndiques i conselle-

consell general

La proposta es votarà el 6 de març amb l’objectiu d’institucionalitzar l’esforç per la igualtat de gènere i modernitzar el país.

paració amb els estàndards eu-
ropeus i internacionals.

La Xarxa de Dones Parlamen-
tàries tindrà com a missió con-
vertir el Consell General en un 
referent institucional, enfor-
tir els vincles amb la societat 
civil i establir un canal directe 
amb els organismes instituci-
onals per conèixer de primera 
mà les necessitats i problemàti-
ques vinculades a la igualtat de 

res generals en actiu, així com 
les exsíndiques, exsubsíndi-
ques i exconselleres generals. 
Els síndics, subsíndics i conse-
llers generals en actiu podran 
ser membres observadors. Tam-
bé s’especifica el règim econò-
mic, que preveu que el Consell 
General assumeixi els costos de 
funcionament de la xarxa i la 
seva gestió mitjançant perso-
nal del parlament. .

iniciativa per augmentar 
l’oferta de lloguer

presentació de l’oferta 
turística a Fitur 2025

engeguen els preparatius 
per a l’Andorra crea

Anul·lat el concurs 
d’escultures del pas

més pisos 3  Pisos.ad ha anunci-
at una iniciativa per incentivar 
l’augment de l’oferta de lloguer. 
Durant l’any 2025, els propieta-
ris particulars podran publicar 
els seus pisos al portal de mane-
ra gratuïta. L’objectiu és facili-
tar als propietaris la connexió 
amb possibles inquilins, fomen-
tar l’increment de l’oferta.

turisme 3 Andorra Turisme i 
el sector turístic del país han es-
tat presents, un any més, a la Fi-
ra Internacional de Turisme de 
Madrid (Fitur), que enguany ce-
lebra la seva 45a edició del 22 al 
26 de gener amb la participació 
de més de 150 països, 9.500 em-
preses i una previsió de superar 
les 230.000 persones.

Art 3 Govern celebra una sego-
na edició de l’Andorra Crea en-
tre el 10 i el 12 d’abril, obrint el 
període de presentació de pro-
postes artístiques que ja esti-
guin desenvolupades (amb una 
antiguitat màxima d’1 de ge-
ner del 2022) per exhibir-les en 
l’edició d’‘Andorra Crea – Mer-
cat de les arts fetes a Andorra’.

FAltA de Neu 3  El 20è concurs 
d’escultures de neu del Pas de la 
Casa, previst per als dies 31, 1 i 
2 de febrer, queda anul·lat per 
la manca de neu necessària per 
elaborar els cubs de gel amb els 
quals s’esculpeixen les escultu-
res. Tot i que la situació de neu a 
les pistes sigui òptima, és neces-
sària neu verge o poc trepitjada.

Breus
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Els recents resultats dels dos 
conjunts esportius més im-
portants del país no són, ni de 
bon tros, els millors, i si el di-
lluns començava amb el comi-
at de Ferran Costa a l’FC Andor-
ra, aquest matí el MoraBanc An-
dorra ha anunciat la destitució 
de Natxo Lezkano. «La dinàmi-
ca ha portat el club a prendre 
aquesta decisió per mirar de re-
vertir el rumb de l’equip a la se-
gona meitat de la temporada», 
han apuntat des de l’entitat tri-
color, tot donant les gràcies al 
basc pels dos cursos i mig a la 
banqueta de la Bombonera.

El de Portugalete marxa dei-
xant l’equip en 15a posició amb 
cinc victòries i 12 derrotes, a to-
car de les places del descens pe-
rò sense ser-hi per tenir millor 
‘average’ amb els respectius 
perseguidors, el Coviran Gra-
nada i el Bàsquet Girona. A més, 
amb la darrera davant el Reial 
Madrid, el MoraBanc encadena 
sis desfetes consecutives, i no 
sap el que és una victòria al seu 
feu des del passat 26 d’octubre, 
quan es van imposar als grana-
dins per 87 a 71.

Era l’estiu del 2022 quan Lez-
kano, procedent de l’Oviedo Ba-
loncesto, va aterrar al Principat 
amb el clar objectiu de retornar 
el conjunt a la Lliga Endesa des-
prés del descens. I el va complir, 
proclamant-se campió de la lla-
vors LEB Or –ara Primera FEB–. 

El de Portugalete, durant la roda de premsa, es mostra convençut que l’equip capgirarà la situació
BCA / DAni CAtAlán

Natxo Lezkano en el seu darrer partit com a tècnic del MoraBanc.

pol forcada quevedo
EscaLDEs - ENgorDaNy

El curs passat, ja a la màxima 
categoria, va acabar assolint la 
salvació sumant 13 victòries i 
21 derrotes, deixant l’equip en 
l’11è lloc. Enguany, però, tot i 
un inici que feia presagiar quel-
com molt millor, els resultats 
no estan arribant.

«estic segur que ho haguéssim tret, 

i que a partir de demà ho trauran» / 
La roda de premsa de comiat ha 

Relleu a la banqueta

esports

començat amb Natxo Lezkano 
donant les gràcies a totes les per-
sones amb qui ha treballat al Mo-
raBanc Andorra, fent especial es-
ment al president, Gorka Aixàs; 
el vicepresident, Xavi Mujal, i el 
GM, Francesc Solana. «Estic molt 
content d’haver vingut a aquest 
projecte bonic, atractiu i ple de 
dificultats, en el qual crec que 
hem fet bona feina», ha dit abans 
de fer un balanç de les dues tem-

el Morabanc andorra fa oficial el 
comiat de natxo lezkano

el basc marxa deixant 
l’equip en 15a posició 
amb cinc victòries i 12 
derrotes, a tocar de 
les places del descens
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avançament de 2,1 milions per 
a les federacions esportives
el periòdic
EscaLDEs - ENgorDaNy

Amb l’objectiu de facilitar el 
funcionament de les federaci-
ons esportives, i com es va proce-
dir l’any passat, el Consell de Mi-
nistres ha decidit avançar el pa-
gament de part de la subvenció 

prevista per al 2025 a les federa-
cions esportives. Aquest impor-
tant, han esmentat, ascendeix a 
un total de 2.154.938,31 euros.

D’aquesta manera, l’Executiu 
facilita la liquiditat de les fede-
racions durant els primers me-
sos de l’any, per tal de fer front a 
les despeses previstes per al de-

SubvencionS

senvolupament de les seves ac-
tivitats amb els esportistes fede-
rats. Com es va fer l’any passat, 
el càlcul d’aquest avançament 
s’ha fet en referència amb l’im-
port atorgat a cadascuna de les 
federacions en la convocatòria 
del 2023, avançant set dotzenes 
parts de la subvenció rebuda 
aquell any. Un cop es resolgui la 
convocatòria –la qual està pre-
vist publicar durant aquest pri-
mer trimestre– per a les subven-
cions corresponents al 2025, 

porades i mitja que ha estat al 
capdavant.

Així mateix, s’ha mostrat to-
talment convençut que l’equip 
serà capaç de capgirar l’actual 
situació: «Tenia la força i la se-
guretat, i encara les tinc, que 
s’anirà cap a dalt. És un con-
junt que està unit, implicat i 
que treballa bé, a més de comp-
tar amb qualitat», ha esmentat 
tot lamentant l’afectació de les 
lesions. «Estic orgullós de la tas-
ca que hem fet i estic segur que 
ho haguéssim tret, i que a par-
tir de demà ho trauran», ha in-
cidit, afegint que venir a l’en-
titat tricolor «ha estat un pas 
important perquè és un lloc va-
lorat i de prestigi».

El de Portugalete no s’ha que-
dat amb un moment concret 
del seu estatge a Andorra, tot i 
que n’ha destacat un parell. El 
primer ha estat l’ascens durant 
el seu primer curs, assolit tot 
just l’any posterior al descens 
i signant el rècord de victòries 
de la llavors LEB Or: «Era impor-
tant per al club. És una fita molt 
difícil i nosaltres ho vam acon-
seguir». Així mateix, ha recor-
dat la victòria de l’any passat a 
la Bombonera davant el Barça 
(108-92) per assolir la salvació 
matemàtica a l’ACB.

MorABAnC AnDorrA

El cartell de comiat de Natxo Lezkano. 

natxo lezkano

«Estic molt content 
d’haver vingut a aquest 
projecte bonic, atractiu 
i ple de dificultats, en el 
qual crec que hem fet 
bona feina»

 «Tenia la força i la 
seguretat, i encara les 
tinc, que s’anirà cap a 
dalt. És un equip unit, 
implicat i que treballa bé, 
a més de tenir qualitat»

exentRenadoR del MoRabanc

D’altra banda, del futur no 
n’ha volgut parlar perquè no «he 
pensat res», ja que tot just li han 
comunicat aquest matí la desti-
tució. En aquest sentit, no ha tin-
gut cap retret cap a ningú, mos-
trant el màxim respecte envers la 
decisió. «La directiva pren aques-
tes decisions pensant en el millor 
per al club, així que tinc el mà-
xim respecte», ha completat. .

amb una partida total prevista 
al pressupost de 4.417.704,17 
euros, les entitats esportives re-
bran la diferència entre l’im-
port atorgat pel 2025 i el rebut 
en aquest primer avançament. 

Aquest canvi en el calendari 
de pagament de les subvencions 
correspon al compromís contret 
el 2023 per la ministra de Cultu-
ra, Joventut i Esports, Mònica Bo-
nell, i el secretari d’Estat de Jo-
ventut i Esports, Alain Cabanes, 
amb les federacions esportives. .
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La destitució de Ferran Costa i la 
substitució provisional de ‘Beto’ 
Company fins a nou avís ha por-
tat un moment d’incertesa a l’FC 
Andorra, sobretot a la banque-
ta, on els jugadors es veuen en 
un inici de segona volta amb un 
canvi de dinàmica que no serà fix 
fins a final de temporada. Aques-
ta situació fa que els tricolor s’ha-
gin d’adaptar a qualsevol escena-
ri possible, segons ha declarat el 
porter i capità de l’equip, Nico 
Ratti, qui ha mencionat que es-
tan «tocats» per la situació, ja que 
«a ningú li agrada viure aquests 
moments». «Són setmanes d’in-
certesa, però hem de conviure i 
tractar-ho amb la màxima nor-

El porter i capità tricolor, Nico Ratti, assegura que estan treballant per capgirar la situació

Una banqueta ‘tocada’ per la destitució 
de Costa apel·la a la tranquil·litat

FUtbol

@FCANDORRA

Nico Ratti durant un entrenament d’aquest gener. 

el periòdic
EscalDEs - ENgoRDaNy

malitat possible», ha mencionat, 
afegint que estan treballant per 
capgirar la situació.

El mateix dia que es va fer pú-
blica la marxa de l’entrenador de 
Castelldefels, la directiva es va re-
unir amb els capitans per trans-
metre’ls-hi la notícia. «Per des-
gràcia, jo ja he viscut algunes al 
club i sé com viure-les», ha expli-
cat. Ratti ha entonat el ‘mea cul-
pa’ en nom de tots els jugadors 
davant les preguntes dels mit-
jans de comunicació sobre el cul-
pable de la mala ratxa del club. 
De fet, ha assenyalat que els juga-
dors volen donar molt més i que 
Costa ha estat treballant fins al 
darrer dia, però que aquestes de-
cisions es prenen «quan les dinà-
miques no arriben a sortir bé». 
«És una categoria igualada. Quan 

xim repte és contra un rival di-
recte a fora de casa, la Ponferra-
dina. Un partit que pot arribar a 
calar més fons si no aconseguei-
xen revertir la ratxa de derrotes 
com a visitants.

iNcorporacioNs eN el mercat d’hi-

verN / Demanat pel mercat i les 
possibles entrades i sortides, 
Ratti ha reafirmat que són deci-
sions de la directiva, en les quals 
els jugadors no intervenen. «No-
saltres donem el màxim, però si 
ells creuen que calen reforços 
seran benvinguts», ha mencio-
nat. Finalment, i en referència a 
quin seria el millor reemplaça-
ment de ‘Beto’ Company, el por-
ter ha destacat que només s’en-
foquen en el present: el partit de 
diumenge i el nou míster. .

Nico ratti

«són setmanes d’incertesa, 
però hem de conviure i 
tractar-ho amb la màxima 
normalitat possible»

poRtER DE l’fc aNDoRRa

guanyes dos partits, tornes a es-
tar a la lluita. Hem de tenir al cap 
la mentalitat per arribar a assolir 
l’objectiu», ha destacat.

L’arribada de Company a la 
banqueta s’ha pres amb norma-
litat i tranquil·litat, ja que «el 
coneixem, és una gran perso-
na amb molt coneixement i es-
tà molt compromès, de la matei-
xa manera que ho està tot l’staff 
i ho estem tots nosaltres». El prò-
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Cande Moreno tornarà a dis-
putar una prova de la Copa del 
Món de velocitat un any després 
de la seva aturada per la lesió al 
genoll. Ho farà de demà al diu-
menge, a l’estació alemanya de 
Garmisch-Partenkirchen, esce-
nari mític de la prova, on dijous 
i divendres disputaran els en-
trenaments de descens, men-
tre que dissabte se celebrarà la 
cursa (10.15 hores) i diumenge 
serà el torn per al supergegant 
(11.00 hores).

Moreno va competir per úl-
tima vegada a la Copa del Món 
el 27 de gener de l’any passat, 
quan es va lesionar el genoll a la 
caiguda que va patir al descens 
de Cortina d’Ampezzo. Després 
d’aquell dia, una operació de lli-
gament creuat i una llarga re-
cuperació, la tricolor ha estat 
treballant per estar preparada 
per a la seva tornada al circuit 
mundial. En aquest sentit, el ca-
mí fins aquí ha estat calculat al 
detall perquè arribés en les mi-
llors condicions. Després d’una 
recuperació física i un primer 
contacte amb els esquís el pas-
sat estiu, Moreno va tornar a la 
competició el 9 de gener a les 
curses FIS de Pila i amb un pri-
mer entrenament de descens en 
què va ser 9a. Després, en cursa, 
va ser segona i cinquena en els 
dos dies posteriors. També va 
córrer un primer supergegant 
a Pila, on va acabar 14a.

Més tard, va fer el salt a la Co-
pa d’Europa, on va ser 9a i 15a 
als dos primers entrenaments 
de descens de la cita austríaca 
de Zauchensee, per completar 

Serà a partir de demà a 
l’estació de Garmisch-
Partenkirchen

Cande Moreno i la Copa del Món 
es retroben un any després

esquí

fae

L’esquiadora Cande Moreno a Zauchensee.

El pEriòdic
eSCaLDeS - enGorDany

els dos dies següents els descen-
sos en el 28è i 21è lloc, respec-
tivament. La seva última cursa 
abans de la tornada a la Copa del 
Món va ser també a Zauchensee, 
amb les bones sensacions que li 
va deixar el supergegant de Co-
pa d’Europa en què va estar 13a.

calvo, sEgon al gEgant nJr dE Folga-

ria / L’estació de Folgaria (Itàlia) 
ha acollit aquest dimecres dos 
gegants NJR amb part de l’equip 
nacional masculí. El resultat més 
destacat l’ha assolit Àlvar Cal-
vo, quedant segon amb 1’53.50, 
a +1.09 del guanyador, l’islan-
dès Jon Erik Sigurdsson; i supe-
rant a l’italià Gianluca Ubertazzi 
amb -1.55. Per la seva part, Marc 
Fernández ha estat cinquè amb 
1’54.27 (+1.86), mentre que Èric 

Ebri no ha completat la primera 
mànega. Al segon gegant, amb 
victòria de l’italià Moritz Haller 
(1’53.90), Ebri ha estat sisè amb 
1’56.02, mentre que Fernández 
ha acabat setè amb 1’56.22. Pel 
que fa a Calvo, no ha pogut com-
pletar la primera mànega.

puig, 11è al sEgon Eslàlom dE FEld-

bErg / La Copa del Món de para-
alpí de Feldberg (Alemanya) ha 
celebrat avui el segon eslàlom 
sota la pluja i amb unes condi-
cions de neu complicades, amb 
Roger Puig sent 11è. L’andorrà 
marcava l’11è temps de màne-
ga a la primera baixada, mentre 
que a la segona feia el 10è, aca-
bant finalment 11è amb un cro-
no final d’1’14.06. Demà, última 
cita, amb un tercer eslàlom. .

La tricolor va patir una 
caiguda el gener del 
2024, havent de passar 
per una operació de 
lligament creuat
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Xavi
Caballol

«I only thought 
that if I had to die, I 
would die, but that 
this torture would 
end»

Businessman and ‘ex-Ferrariman’

x.c.

el periòdic
escaldes - engordany

INtervIew (fIrst Part)

Three months after the plane 
crash that changed his life, Xa-
vi Caballol, previously known 
on social media as Ferrariman, 
speaks for the first time to a na-
tional media outlet and does 
so with EL PERIÒDIC. In this 
first part, the businessman ex-
plains with all sincerity how he 
experienced that fateful day, 
the physical and emotional af-
ter-effects that he still carries, 
and the profound reflections 
he has made since then.

—first of all, how are you fee-
ling at the moment?
—Very well, to be honest, for 

«i decided to stop 
taking medication: the 
pain will be the same, 
but i prefer to fight it 
with a clear head»

everything that could have hap-
pened. It has been three mont-
hs since the accident, and we 
are very grateful to be where 
we are. We can now make pro-
gress, I can now drive, and we 
are gradually recovering some 
autonomy. There is still pain; 
Broken bones take a long time 
to heal completely, but we’ve 
already figured it out. We’re 
aware that it will be a long pro-
cess, but we always appreciate 
that it could have been much 
worse, and then we’re grateful 
that it wasn’t more serious.

—there’s been a lot of specula-
tion about what happened the 
day of the accident. How much 
truth is there in all that’s been 

said?
—There’s been a lot of contro-
versy on social media, and the-
re are pilots who have started 
to give their opinions because 
I posted the video of the acci-
dent, which we had recorded. 
It’s very easy to give opinions 
from the couch: everyone has 
an opinion, pilots, non-pilots, 
but the only ones who were the-
re were Alba and me. We experi-
enced it firsthand. It was an ac-
cident while doing a maneuver 
that we had done a thousand 

Watch the first part of the interview on our youTube channel
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times. It wasn’t a risky maneu-
ver, not at all; it was to appro-
ach a runway, touch down and 
take off again. We did one, and 
the second one went wrong.

What I felt was a vacuum of 
air. That is, when you fly wit-
hin air masses, it has a density 
that gives you lift, but especi-
ally in the Empordà area the-
re are changes in wind directi-
on or thermals. My feeling was 
of an air pocket that sudden-
ly slowed us down. I had just 
reduced speed because I was 
going at a good speed, and the 
plane suddenly slowed down 
and fell. It went into a stall. It 
was an accident that, for me, 
was irremediable.

—You are talking about the we-
ather forecast. I understand that 
this was favorable at the start of 
the flight?
—In the world of aviation, des-
pite having these conditions, 
you are constantly faced with 
thermals. You are flying per-
fectly, and suddenly you noti-
ce movements because there is 
a change in density. These thi-
ngs happen at two thousand fe-
et and there is no problem, but 
at 150 feet, as we were, if you 
have a problem it is very diffi-
cult to react. These are things 
that you find yourself in at the 
worst possible moment, and I 
think that’s exactly what hap-
pened.

—How do you remember those 
moments when you lost control 
of the plane?
—A lot of anxiety and a lot of 
helplessness, because you feel 
like you’ve lost control, that no 
matter what you do you won’t 
get it back, and you feel like 
you’re killing yourself. It’s a fe-
eling like a very fast flash, as 
if your life is passing you by. I 
didn’t have time to react. It’s a 
lot of anxiety and that feeling 
of not having control is very in-
tense. Noticing that you’re fa-
lling into the void, seeing the 
distance there is... I can’t fully 
explain that feeling.

I guess I was unconscious for 
a few seconds or maybe a minu-
te, because I feel the exact mo-
ment of the blow, but I don’t 
remember the pain of the im-
pact. Then I remember trying 
to open my eyes, but I couldn’t 
move. That feeling of anxiety, 
of thinking: «Oh my God, am I 
alive? Am I dead? Am I dying?» 
It’s the most distressing fee-
ling I’ve ever had. It really is a 
horrible thing. I just thought: 
“Let it end, and if I have to die, 
let me die, but let this torture 
end,” because the pain was un-
bearable.

What happened was that 
Alba was screaming, I some-
how tried to calm her down 
and push the pain away. But 
she couldn’t move her body, 
she couldn’t feel any part of 

her, she only felt two fingers 
touching her. It seemed like 
hours, but the emergency ser-
vices arrived super-fast. I think 
that was a very important fac-
tor in saving our lives.

—what injuries did you suffer 
as a result of the impact?
—In the end, we both had very 
similar injuries. I had a frac-
ture; I broke my nose and al-
so a facial fracture. We both 
broke our backs, several verte-
brae. Alba has fewer, but one 
of them was very serious. We 
also broke practically all our 
lumbar vertebrae. As for the 
legs, she had a major fractu-
re in her femur and knee, and 
we both broke our calcaneus, 
which is the heel bone. With 
the impact, this bone was the 
first to receive the blow and di-
sintegrated, which prevents 
us from walking to this day, af-
ter three months. Now we ha-
ve to wait another month to be 
able to support this foot, be-
cause they practically rebuilt 
our calcaneus and right now it 
would not be able to bear weig-
ht.

—Looking back, what advice 
would you give to all young pe-
ople now?
who are starting to pilot small 
planes?
—My recommendation is that 
people don’t start pilot small 

planes. And I’m very sorry if 
I’m breaking someone’s dre-
ams, but with the experience 
I’ve had, I can’t recommend 
anything else. There are good 
schools and good instructors, 
but most of them don’t teach as 
they should. With a few hours 
you can already take the exam 
and fly, and you’re not ready. 
So, I think it’s a world reser-
ved for professional pilots, like 
those of Iberia or other compa-
nies. As a hobby... well, look, I’ll 
buy another small plane and I 
pilot with that. But I think that 
to fly safely you have to have 
a lot of flight hours, and even 
then, there are no guarantees.

—Despite having a pilot’s licen-
se, you have declared on seve-
ral occasions that you will never 
fly again. Is it true?
—The next day after the acci-
dent I made this decision, and 
it was very clear to me. Becau-
se the accident was so severe, 
it was something you can see 
that was a miracle to survive. 
It was hard for me to accept be-
cause it was my passion at the 
time. I had only recently star-
ted flying. You discover a very 
beautiful world, when you see 
the world from above, the free-
dom it gives you. It’s a very cool 
thing. And well, you have to gi-
ve up a passion, but thank God 
life has many other things to 
offer. .



heretic (hereje)

Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA

Oci Dijous, 23 de gener del 202524 Oci

3/14º 0/14º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

mufasa: el rey león

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

sOnic 3: la Pel·lÍcula

nOrbert

nOsferatu

hOmbre lObObabyGirl

E EE

jueGO de ladrOnes

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/


tv+ràdioDivendres, 1 de març del 2024 25tv+ràdioDijous, 23 de gener del 2025

FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

Fà
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 23
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 24
F. Pallarès

Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224

Dissabte 25
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 26
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:10
Memòries d’arxiu: En Alerta

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Consell general: Qui és el Síndic?

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell general

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòria d’un país, amb Josep Puigbó: 
Jordi guillamet

22:05
La Clau, amb David Domingo

22:35
Sessió de Consell general

01:00
àrea Andorra Difusió

Memòries d’arxiu:
En Alerta13.10

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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longlegs (2024)

Lee Harker, una nova i 
talentosa agent de l’FBI, 
ha estat assignada a un cas 
sense resoldre relacionat 
amb un assassí en sèrie. A 
mesura que la investigació 
es torna més complicada 
i es descobreixen proves 
ocultes, Harker s’adona 
d’un vincle personal amb 
el  cr iminal  despietat, 
fet que l’obliga a actuar 
ràpidament per evitar un 
altre assassinat familiar.

El periodista i escriptor 
Brian Tallerico ho explica 
perfectament. El film atrau 
per la seva brutalitat, però 
també mostra alguns altres 
temes que val la pena 
analitzar com les moltes 
coses que amaga la fe, el 
que pot empènyer el mal i 
fins i tot el paper que juguen 
els nostres propis pares en 
la configuració d’aquestes 
narratives. Es tracta d’una 
conjura de cinema fosc i 
poètic en la qual el diable 
està en els detalls, deixant 
una de les millors pel·lícules 
del gènere del 2024.

DIreccIó
Oz Perkins

guIó
Oz Perkins

músIcA

Zilgi

gènere
Terror

el Videoclub Dijous, 23 de gener del 202526

POL

ForcADA queVeDo

InTerpreTAcIons

Maika Monroe: Lee Harker
Nicolas Cage: Longlegs
Blair Underwood: agent 
Carter
Alicia Witt: Ruth Harker
Kiernan Shipka: Carrie 
Anne Camera
Michelle Choi-Lee: agent 
Browning

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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